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Vážení členové a členky družstva, 

 

máme za sebou další bouřlivý rok, který následoval po předchozích covidových letech. 

Vysoké ceny energií, hnojiv, nejistota v souvislosti s válkou na Ukrajině, inflace cen 

čehokoliv - to je jen krátký výčet problémů se kterými jsme se museli během uplynulého 

období vyrovnávat. Z hospodářského výsledku je patrné, že se nám to podařilo a za to 

patří velký dík především zaměstnancům družstva, ale i vlastníkům půdy a všem 

členům družstva.   

Na začátku roku jsme se rozhodli, právě v souvislosti s válkou na Ukrajině, snížit 

výměru máku a nahradit jej jarní pšenicí. Předpokládali jsme nedostatek obilí a 

razantní nárůst cen komodit nám dával za pravdu. Bohužel nerostly jen ceny produkce, 

ale výrazně se zvýšily i ceny vstupů, zejména hnojiv. Snažili jsme se najít kompromis 

mezi potřebami polní výroby a finančními možnostmi. Omezili jsme množství 

aplikovaných živin cca o 30 %. Přesto se náklady na hnojiva zvýšily téměř   na 

dvojnásobek. Navzdory těmto omezením jsme v rostlinné výrobě dosáhli velmi 

pěkných výnosů. Např. výnos ozimé pšenice byl na úrovni 7,65 t/ha a rekordní byl 

výnos ozimého ječmene - 8,80 t/ha. Celková sklizeň obilovin včetně jarní a množitelské 

pšenice pak dosáhla 2338,21 t a celková sklizeň ječmene 824,74 t. Řepky jsme sklidili 

celkem 353,6 t s rovněž výborným výnosem 4,43 t/ha.  

Problematickou plodinou se ukázala být pšenice špalda. Poptávka spotřebitelů se 

z pochopitelných důvodů obrátila k základním potravinám a o nadstavbový sortiment 

byl nižší zájem a tak i když jsme dosáhli vynikajícího výnosu 6,84 t/ha, neprodali jsme 

špaldu za rozumnou cenu. Bylo výhodnější ji zkrmit a prodat ušetřenou krmnou pšenici. 

Na dané podmínky byl pěkný výnos cukrovky ve výši 78,8 t/ha přepočítané řepy. Výnos 

byl negativně ovlivněn nebývalou délkou kampaně, protože řepa se odvážela ještě 

v únoru a ta měla pochopitelně nižší cukernatost.   

Užitkovost dojnic byla v loňském roce cca o 0,3 l nižší než v předchozím. Výpadek 

produkce nebyl díky nárůstu stavů nijak výrazný, ale vysoké byly tržby za mléko, které 

dosáhly téměř 40 mil. Kč. Průměrná realizační cena se dostala na rekordní úroveň 

11,38 Kč/l. Jedná se o historicky nejvyšší cenu mléka. Prodej hovězího žíru vykázal 

plánovaný pokles. Nicméně průměrná realizační cena se zvýšila o 20 %.  V produkci 

ovoce se v loňském roce negativně projevilo jarní sucho ve velikosti třešní, takže jsme 

nebyli schopni vyhovět stoupajícím nárokům řetězců na velikost třešní a sklizeň jsme 

museli předčasně ukončit. Tím vznikl výpadek tržeb, který se už nevyrovnal vyššími 

tržbami za jablka. Jablek jsme sklidili 375 t a spolu se zásobami předešlého roku jsme 

prodali téměř 400 t. Problémy s odbytem odrůdy Idared jsme ke konci sezóny 

s úspěchem řešili výprodejní akcí.   

 

Hospodářský výsledek 

 

Loňský rok skončil ziskem ve výši 4 861tis. Kč po zdanění. Je to výsledek, který lze 

v daných podmínkách hodnotit velmi pozitivně vzhledem k turbulencím, které panují 

v současném hospodářském prostředí. 



Tržby za rostlinné komodity byly vyšší o víc než 2 mil. Kč než v předcházejícím roce. 

Výrazný byl nárůst tržeb za mléko o více než 7 mil. Celkově tak vyšší příjmy pokryly 

nárůst výdajů zejména v naftě a hnojivech. Vyšší příjmy družstva umožnily alespoň 

mírný nárůst v mzdové oblasti, kde inflace tvrdě doléhá na každého z nás. 

 

Investice 

 

V loňském roce se podařilo zrealizovat řadu investičních akcí. Zejména byl pořízen 

nový traktor New Holland T6.180 AC do rostlinné výroby a kloubový nakladač Giant G 

3500 do živočišné výroby. Opravili jsme vrt v Milovicích jako zdroj vody pro farmu 

Bříšťany. Opravili jsme komunikaci ve středisku Bašnice a ve stejném středisku jsme 

zahájili opravu víceúčelové haly. Instalovali jsme dočišťovací nádrže odpadních vod 

v Bašnicích a Bříšťanech.  

 

Plán na rok 2023 

 

Do roku 2023 jdeme s mnoha neznámými skutečnostmi. Teprve se dotváří agrární 

politika státu, nicméně již dnes víme, že budeme muset dodržovat řadu opatření, která 

nám ne úplně dávají smysl. Týká se to například převodu některých ploch do úhoru 

bez možnosti plnohodnotné sklizně apod. Došlo k cenovému pádu prakticky všech 

komodit a dochází k mírnému poklesu cen hnojiv a nakupovaných krmiv.   Plochy 

obilovin, řepky a cukrovky zůstávají na standardní úrovni. Výměra kukuřice je 

stanovena tak, aby pokryla potřebu siláže a rovněž produkci zrna na CCM siláž. 

Celkovou produkci rostlinné výroby plánujeme na stabilní úrovni. Produkci ovoce 

plánujeme na průměrné úrovni, pokud nedojde k ovlivnění výnosu nestabilním 

počasím. V živočišné výrobě plánujeme mírný nárůst užitkovosti, ale pokles cen mléka 

a tím i nižší tržby za tuto komoditu. Plánujeme nižší objem výroby a prodeje hovězího 

masa. 

Do investičního plánu pro rok 2023 jsme zařadili nákup nového lisu na slámu, čelního 

žacího mačkače, dokončení opravy haly v Bašnicích a opravu dílny v Bříšťanech.   

Dále budeme pokračovat v nákupu půdy. 

Rovněž v roce 2023 bude naším cílem dosažení dobrého hospodářského výsledku 

družstva, další rozvoj majetku družstva a zhodnocení vložených podílů našich členů.   

 

 

V Bašnicích, duben 2023 

 

 

 

 

                                                                           Ing. Libor Divoký 

        předseda představenstva ZD Bašnice 


